光学与电子信息 学院集成电路工程领域、软件工程领域学位硕士研究生课程简介
	课程名称：CMOS混合信号集成电路设计
	课程代码：182.590

	课程类型：□公共课  □专业必修课    █ 专业课程    □其它：          

	考核方式：  考查                            
	教学方式：讲授

	适用领域：微电子与固体电子学、光电工程等

	开课学期：   秋季        
	总学时：32
	学分：2

	先修课程要求：电子技术基础、微电子器件与工艺、集成电路设计基础

	课程组教师姓名
	职  称
	专  业
	年  龄
	学术方向

	余国义
	高工
	集成电路
	41
	集成电路设计与嵌入式系统

	
	
	
	
	

	
	
	
	
	

	课程负责教师教育经历及学术成就简介：

教育经历：

1996年9月至2000年6月，华中科技大学电子科学与技术专业，本科生

2000年9月至2006年12月，华中科技大学微电子学与固体电子学专业，硕士及博士研究生

2007年3月至2009年10月，华中科技大学计算机科学与技术，博士后流动站

2009年6月－9月，比利时鲁汶大学IMEC交流学习

学术成就：

一直从事电子信息工程与微电子技术方面的研究工作，作为项目核心成员申请了国家自然科学基金2项，参与国家863计划项目2项，参与申请教育部-英特尔信息技术专项科研基金1项，参与完成合作项目5项，申请中国专利5项。在中英文核心期刊共发表重要学术论文30多篇，其中被SCI收录2篇，被EI收录10篇。研究领域：模拟/混合信号集成电路设计、智能传感器集成技术、高频/微波集成电路设计、嵌入式集成电路系统技

	课程教学目标：

   《CMOS混合信号集成电路设计》，为学生讲授和CMOS混合信号集成电路的分析与设计相关的基本知识；CMOS集成器件；单管放大器及基本电流镜；高级（增强型）电流镜；运算放大器系统设计与结构；噪声分析；CMOS比较器；反馈分析；CMOS电压比较器；介绍CMOS混合信号集成电路最新研究进展。本课程从直观和严密的角度阐述了各种模拟电路的基本原理和概念，同时还阐述了模拟电路设计遇到的新问题及电路技术的新发展。本课程由浅入深，理论与实际结合，是一门非常实用的，对学生具有极大指导作用的课程。

课程大纲：（章节目录）

1  混合信号集成电路设计概述                              

2  MOS器件物理与器件模型                                 

3  基本MOS放大器                                        

4  反馈                                               

5  稳定性与频率补偿                                      

6  带隙基准                                           

7  数据转换器建模                                       

8  数据转换器的信噪比                                 

9  噪声整形数据转换器                                    

    10 亚微米CMOS电路设计                                 

11 数据转换器的实现                                   

12 基于积分器的CMOS滤波器     

13 实验平台                             

	教材： 

1. “CMOS混合信号电路设计” Baker R.J.（美） 沈树群（译）科学出版社，2005
2.  “Design of CMOS Analog Integrated Circuits ”    Behzad Razavi by The McGraw-Hill Company.Inc,2001 中译本“模拟CMOS集成电路设计”西安交通大学出版社，2003.2

3. “CMOS Mixed-Signal Circuit Design”  R.Jacob Baker IEEE Press 2002

	主要参考书：

1. Analysis and Design of Analog Integrated Circuits                   Paulr. Gray等 Hamilton Printing Company,2001
2. CMOS Analog Circuit Design  Phillip. Allen等 电子工业出版社，2006

3. The Art of Analog Layout  Alan  Hastings 等 清华大学出版社，2004.4 


．

	课程名称：CMOS Mixed-Signal Integrated Circuit Design
	课程代码：182.590

	课程类型：█Courses Taught

	考核方式： Special Academic report                           
	教学方式：Lecturing

	适用领域：Microelectronics and Solid State Electronics, Optical Engineering

	开课学期： Fall    
	总学时：32
	学分：2

	先修课程要求：None

	课程组教师姓名
	职  称
	专  业
	年  龄
	学术方向

	Yuguoyi
	
	Senior Engineer
	41
	IC Design

	
	
	
	
	

	Course Team Leader Education Experience and Academic Qualification：

Education Experience:

· Sep,1996-July,2000  Huazhong University Science of Technology, Electronic Science and Technology         Bachelar Degree

· Sep,2000-December,2006   Huazhong University of Science and Technology, Microelectronics and Solid State Electronics   Master Degree & PhD Degree

· Sep,2007- October,2009   Huazhong University of Science and Technology, Computer Science and Technology    Post-doctoral Fellowship



	Academic Qualification：

I have been engaged in electronics and information engineering and microelectronics research work。 As a core member of the project，I participate two National Natural Science Foundation of China projects， two 863 projects, one project of Ministry of Education - Intel IT Research Fund ,and five cooperation projects. Apply for five Chinese patents. Publish more than 30 papers, which were included in two SCI papers, 10 EI papers. Research fields: analog & mixed-signal integrated circuit design, intelligent sensor integration technology, high frequency & microwave integrated circuit design, embedded integrated systems technology.

	Course Objetive：

  “CMOS Mixed-Signal Integrated Circuit Design”，teaches students the basic knowledge of the analysis and design of the CMOS Mixed-Signal Integrated Circuit and its relevant information; CMOS Integrated components; single tube amplifier and basic current mirror; advanced (strengthened) current mirror; system design and structure of the operational amplifier; noise analysis; CMOS comparator; feedback analysis; CMOS voltage comparator；introduces the latest progress of the CMOS Mixed-Signal Integrated Circuit in research. This course has not only set forth the basic principle and concept of many kinds of analog circuit in an audio-visual and rigorous way, but also illustrated the new problems in analog circuit design and development of the electric circuit technique. This course which proceeds from the elementary to the profound，integrating theory with practice，is practically useful with great guidance for students.

Course Outline

1, Overview of mixed-signal IC design; 
2, MOS device physical model and device model; 
3, Basic MOS amplifier;
 4, Feedback; 
5, Stability and Frequency Compensation; 
6, Band gap reference; 
7, Modeling of Data Converters;

 8, Data converter signal to noise ratio; 

9, Noise-shaping data converters; 

10, Sub-micron CMOS Circuit Design; 

11, Achievement of Data converter; 

12, CMOS-based integrator filter; 13, Experimental platform.

	Reference Books：

1. Analysis and Design of Analog Integrated Circuits                   

  Paulr. Gray et. Hamilton Printing Company, 2001

2. CMOS Analog Circuit Design Phillip. Allen etc. Electronic Industry Press，2006

3. The Art of Analog Layout Alan Hastings etc. Tsinghua University Press，2004.4

 


